
 

Styregruppen, rammeaftale Sjælland 

Referat Styregruppemøde 

Dato: Fredag den 9. august, 2024, kl. 9-12  

Sted: Via Teams – se link i outlookinvitation 

 

Deltagere: 

   

Navn Titel Arbejdssted 
Morten Bøgelund Andersen Direktør, formand Greve Kommune 
Bo Gammelgaard Centerchef Næstved Kommune 
Margrethe Kusk Pedersen Direktør  Slagelse Kommune 
Mille Schjoldan Socialchef Køge Kommune 
Pia Bille Socialdirektør Region Sjælland 
Anne Andersen Specialkonsulent KL 
Povl Skov Chefkonsulent Rammeaftalesekretariatet 
Lisbeth Broberg Chefkonsulent Rammeaftalesekretariatet 
   
Anne Sofie Degn Kommunaldirektør Greve Kommune 
 
Gæster:  
Rasmus Johnsen,  Tilsynschef  Socialtilsyn Øst 

Stine Harbech 

 
Unge- og 
udviklingschef Hjerneskadeforeningen 

 

Referent: 
  

Povl Skov Chefkonsulent Rammeaftalesekretariatet 
  



Indhold 

Punkt 1 Beslutning: Godkendelse af dagsorden………………………………………..……………………… 3 

Punkt 2  Rammeaftale 2025-26 –kickoff-møde 31/5, form, fokusområder og videre 
proces…………………………………………………………………………………………………………………. 4 

Punkt 3 

 
Punkt 4 

Status på udviklingsprogram og proces vedr. fælles forpligtende principper 
blandt kommuner i Region Sjælland…………………………………………………………………..6   
 

Nyt fra Socialstyrelsen: Centrale udmeldinger om domfældte 
udviklingshæmmede og udsatte gravide…………………………………………………………… 7 

Punkt 5 Status på implementeringen af integreret dobbeltdiagnosebehandling i 
psykiatrien Region sjælland…………………………………………………………………………………. 8 

Punkt 6 Drøftelse af fremtidig organisering af Rammeaftale Sjælland..………………..…………. 10 

 

Punkt 7 

 
Punkt 8 

 
Punkt 9 

Unge hjerner II…………………………………………………………………………………………….…11 

 
Socialtilsyn Østs Årsrapport 2023)……………………………………………………………………12 

 
Korte 
orienteringspunkter…………………………………………………………………………………………….  15 

Punkt 10  Evt. .…………………………..……………………………………………………………………………………..… 16 

  Punkt 11 Næste møde 11/10……………………………………….…………………………………………………….  

 

17 

 

   

   

 

  



1. Godkendelse af dagsorden 

 
Indstilling 

Det indstilles: 

• At styregruppen godkender dagsordenen. 
 

Af hensyn til de deltagende gæster afvikles punkt 7( Unge hjerner II) fra 9.05-9.25 og punkt 8 (Socialtilsyn 

Østs årsrapport 2023) fra 9.30-9.50. Derefter afvikles punkt 2 og frem. 

Beslutning:  

• Styregruppen godkendte dagsordenen 

  



2.Rammeaftale 2025-2026 Kickoff-møde 31/5, form, fokusområder og videre proces  

Resume:  

Rammeaftale 2025-26 skal jf. bekendtgørelsen være politisk godkendt i kommunerne og sendes til 

Socialstyrelsen 1/12-2024 samt inden da behandles i styregruppen, K17 og KKR. Rammeaftalen består 

konkret af et politisk dokument med fokusområder samt en række bilag (under opdatering) der samlet 

opfylder bekendtgørelsens krav. Der er 31/5 afholdt kickoff møde om rammeaftale 2025-26 for politikere, 

handicap-og udsatterådsrepræsentanter, direktører og chefer. Der lægges op til at rammeaftale 2025-2026 

endeligt behandles på møde i styregruppen 11/10, 22/10 i K17 og 19/11 i KKR samt straks efterfølgende 

sendes til behandling i kommunerne og Socialstyrelsen (med forbehold for kommunernes godkendelse). 

 

Indstilling: 

Det indstilles: 

• At styregruppen drøfter og beslutter rammeaftalens fokusområder og form samt videre proces og 

tidsplan og herunder ift. involvering af fagpersoner mv. i uddybende beskrivelse af fokusområderne 

 

Beslutning: 

• Styregruppen besluttede at fokusområde 4, som har bred relevans, indgår i de 3 øvrige 

fokusområder og dermed foreslås 1-3 som rammeaftalens fokusområder i 2025-26. 

• Styregruppen bakkede op om at Rammeaftale 2025-26 behandles på styregruppemøde 11/10, 

22/10 i K17, 19/11 i KKR samt i kommunerne og sendes til Socialstyrelsen i november.  

• Tidsplanen muliggør at input fra K17 og  KKR kan indarbejdes i den inddragende proces med 

direktører og chefer samt diverse netværk under Rammeaftale Sjælland samt at 

udviklingsprogrammet med de 3 fælleskommunale principper (som også indgår i rammeaftalens 

fokusområder) behandles tids- og mødemæssigt i K17 og KKR samtidig med rammeaftalen  

• Styregruppen besluttede at der udarbejdes en sag til førstkommende møder i K17 og KKR som 

orienterer om rammeaftale 2025-2026 og herunder indhold, proces og tidsplan. 

 

Sagsfremstilling: 

På kickoff-mødet 31/5  var oplæg om ekspertudvalgets rapport, udviklingsprogrammet og drøftelse af 

forslag til rammeaftalens fokusområder samt løbende procesunderstøttelse med 3 mentimeterafstemninger  

Der var 114 tilmeldte deltagere jf. 1. mentimetermåling nogenlunde ligeligt fordelt mellem byrådspolitikere 

(27%) , handicap/udsatteråds repræsentanter (37%) og direktører, chefer, konsulenter (30%)  

Der var generel opbakning til at arbejde videre med følgende 4 fokusområder i rammeaftale 2025-26 og jf. 

3. mentimetermåling med følgende prioritering: 

Fokusområde rammeaftale 2025-26 Hvilket fokusområde er du mest optaget af? 

1. Rette indsatser og tilbud til borgeren (jf. 

udviklingsprogrammet) 

28%  

2.Styrket sektorsamarbejde om borgerne på socialpsykiatri- og 

handicapområdet 

21% 

3. Børn og unges mistrivsel – styrket indsats og forebyggelse   32% 

4. Fælles udvikling og styring af kvalitet, kapacitet og 

ressourcer 

19% 



Ift. det videre arbejde med beskrivelsen foreslås at det overvejes og drøftes at samle fokusområderne 1, 2 

til et samlet fokusområde under fokusområde 1’s overskrift eller alternativt at fokusområde 1 og 4 samles 

under fokusområde 1’s overskrift, da der er stort overlap. Endelig kan fokusområderne alternativt også 

bevares separat 

Ift. den videre proces lægges der op til at fokusområderne beskrives uddybende efter samme model som i 

rammeaftale 2023-24, hvor hvert enkelt fokusområde beskrives med mål, indsats og ønskede resultater. 

I den uddybende beskrivelse af fokusområderne vil input fra kickoff-mødet indgå og herunder også 

resultater af gruppedrøftelserne jf. gruppernes udfyldte opsamlingsskemaer. 

Ift. fokusområde 3 er i regi af netværksgruppen børn og unge nedsat en art faglig baggrundsgruppe ift. 

beskrivelsen/udfyldningen af fokusområdet og tilsvarende kunne overvejes ift. fokusområde 2 

(netværksgrupperne på psykiatri- og handicapområdet) og evt. også ift fokusområde 4 (økonomigruppen) 

 Ift. den konkrete politiske rammeaftale lægges op til en dynamisk form med interaktive elementer mv. samt 

citater fra 2. Mentimetermåling: Hvad hæfter du dig særligt ved i de oplæg der har været indtil nu? 

Ift. tidsplanen er deadline for den endelige rammeaftale primo oktober 2024 med behandling i 

styregruppen 11/10, 22/10 i K17 og 19/11 i KKR med efterfølgende udsendelse til behandling i 

kommunerne. Der lægges op til at rammeaftalen efter godkendelse i KKR også sendes til Socialstyrelsen 

(med forbehold for kommunernes godkendelse), da det grundet mødekalenderen og tidspres er svært at nå 

at fremsende en kommunalt godkendt aftale til Socialstyrelsen 1/12.  Det forventes at kommunerne har 

godkendt rammeaftalen i december 2024. Region Midt har tilsvarende udfordring som løses på samme vis 

med fremsendelse af aftale til Socialstyrelsen efter godkendelse i KKR i november og politisk godkendelse i 

kommunerne i december. 

Se materiale fra Kickoff-mødet 31/5 i bilag: invitation, program, slidesæt og mentimetermålinger 

Greve, Slagelse og Køge indleder punktet 

Bilag: 

• Kickoff-møde om rammeaftalen 31/5-2024 (rs17.dk) 

• Rammeaftale 2023-2024: https://www.rs17.dk/media/yw5pt51a/rammeaftale-sj%C3%A6lland-

p%C3%A5-det-specialiserede-social-og-undervisningsomr%C3%A5de-2023-2024.pdf 

 

  

https://www.rs17.dk/arrangementer/kickoff-mode-om-rammeaftalen-31-5-2024/
https://www.rs17.dk/media/yw5pt51a/rammeaftale-sj%C3%A6lland-p%C3%A5-det-specialiserede-social-og-undervisningsomr%C3%A5de-2023-2024.pdf
https://www.rs17.dk/media/yw5pt51a/rammeaftale-sj%C3%A6lland-p%C3%A5-det-specialiserede-social-og-undervisningsomr%C3%A5de-2023-2024.pdf


3. Status på udviklingsprogram og proces vedr. fælles forpligtende principper blandt 

kommuner i Region Sjælland   
 

Resumé 

Udviklingsgruppen i Styregruppen for Rammeaftale Sjælland har ansvaret for at gennemføre et ambitiøst 

udviklingsprogram. På mødet orienteres Styregruppen for Rammeaftale Sjælland om status på 

udviklingsprogrammet.  

Indstilling 

Det indstilles:  

• At Styregruppen for Rammeaftale Sjælland tager orienteringen om Udviklingsprogrammets status til 

efterretning 

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning og roste video om fælleskommunale principper. 

Sagsfremstilling  

På baggrund af en bestilling fra KKR-Sjælland og K17 iværksatte Udviklingsgruppen for Rammeaftale 

Sjælland i efteråret 2023 et udviklingsprogram med følgende 3 formål: 1) Genetablere et 

konkurrencebaseret marked for køb og salg af specialiserede botilbud på socialområdet, 2) Styrke af 

kvaliteten af borgerindsatsen, og 3) Knække kommunernes stigende udgiftskurver på området.  

I det første halvår af 2024 har Udviklingsgruppen RS17 fokuseret på at udvikle 3 fælleskommunale 

principper med involvering af alle niveauer i Rammeaftalens samarbejdsorganisation samt direktioner og 

Fagudvalg i de 17 kommuner. Status er, at KKR Sjælland på møde d. 19. juni 2024 har godkendt indstilling af 

de fælleskommunale principper til de 17 kommuners Byråd og Kommunalbestyrelser med anbefaling om 

godkendelse, se bilag 1. Fristen for tilbagemelding er primo september 2024.   

Udover de fælleskommunale principper har Udviklingsgruppen fået udarbejdet to juridiske notater over 

mulige organiseringsformer på botilbudsområdet: 1) Over mulige fælleskommunale organisationsformer; 2) 

Rammer for Offentlig-Privat samarbejde om Botilbud, se bilag. 

Ved godkendelse af de 3 fælleskommunale i Byråd og Kommunalbestyrelser iværksættes et flerårigt 

implementeringsprogram under ledelse af Udviklingsgruppen RS17. Forberedelser til 

implementeringsprogrammet opstartes i august 2024, og vil foregå i et samarbejde med Rammeaftalens 

faglige netværk og Praksisfællesskabet for Myndighedsledere, som skal komme med anbefalinger til 

indsatser med størst forventet effekt i regi af samarbejdet om Rammeaftale Sjælland.    

 

2/8 er udsendt kort statusvideo på fælleskommunale principper til direktører og chefer og til videresendelse 

til deres øvrige direktionsmedlemmer:https://dreambroker.com/channel/x2j5odm9/xb2lkhp3 

Bilag:  

• Oversigt over udviklingsprogrammets formål og de tre fælleskommunale principper.  

• Notat om organisering af botilbud  

• 2A. Bilag til notat om organisering af botilbud  

• Rammer for offentligt-privat samarbejde om botilbud 

https://dreambroker.com/channel/x2j5odm9/xb2lkhp3


4.Nyt fra Socialstyrelsen: Centrale udmeldinger (CU) om domfældte 

udviklingshæmmede og udsatte gravide –  

 

Resume: 

Socialstyrelsen har ultimo 2023 udsendt den tidligere besvarede centrale udmelding om domfældte 

udviklingshæmmede til fornyet behandling og tilsvarende medio 2024 ift. den tidligere udsendte behandling 

om udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug til fornyet behandling. Fristerne for besvarelse er hhv. 

31/12-2024 og 31/5-2025.  

Indstilling 

Det indstilles:  

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning 

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• Formandskab og sekretariat (rammeaftale og KKR) har løbende møder med Sjællands 

repræsentanter i KL’s socialudvalg og herunder orienteres også om de centrale udmeldinger 

Sagsfremstilling: 

I forbindelse med den fornyede behandling af den centrale udmelding om domfældte udviklingshæmmede 

er nedsat en tværregional styregruppe samt arbejdsgruppe med styregruppeformanden fra Syd som 

tovholder. Arbejdsgruppen er i gang med udarbejdelse af rapporten som skal præsentere et bud på en 

løsning i Syddanmark, men også belyser 2 øvrige scenarier med hhv. kapacitetsudvidelse på Kofoedsminde 

samt supplerende udvidelse i antallet af § 108 pladser til målgruppen i kommunerne. I processen har 

arbejdsgruppen været i dialog med region sjælland, Kofoedsminde, fagpersoner fra kommunerne og 

Socialstyrelsen incl. VISO; sidstnævnte for at få belyst grundlaget for den centrale udmelding hvor data 

umiddelbart fremstår som uaktuellemv.. Rapporten forventes færdig til behandling på styregruppemøde 

11/10 og skal derefter behandles i K17 22/10 og i KKR 19/11 inden den udsendes til behandling i 

kommunerne 

Ift. CUen om udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug har Socialstyrelsen medio 2024 udsendt 

anmodning om fornyet behandling, da de vurderer, at der aktuelt ikke eksisterer de fornødne 

døgnbehandlingstilbud/afdelinger, der kan imødekomme målgruppens komplekse behov for en højt 

specialiseret døgnbehandlingsindsats. Regionsvis skal man afklare, hvordan man vil leve op til denne 

manglende kapacitet, som Socialstyrelsen vurderer der er. Ift. den fornyede behandling af den centrale 

udmelding om udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug er indledningsvis afholdt et tværregionalt 

møde med socialstyrelsen for at få afklaret og drøftet datagrundlaget for udmeldingen jf. at den 

målgruppestørrelse der ligger til grund er væsentligt større end den kommunerne oplever og herunder at 

den primære opgave pt. løses i regionerne i regi af familieambulatorierne. Der forventes nedsat en 

arbejdsgruppe i august. 

Den tværregionale organisering af arbejdet med de centrale udmeldinger tager udgangspunkt i 

koordinationsforum hvor alle styregruppeformandskaber og rammeaftalesekretariater er repræsenteret. KL 

er ligeledes indvolveret i arbejdet. Alle centrale udmeldinger varetages i regi af rammeaftalesamarbejderne. 

Greve og Slagelse indleder punktet  



5. Status på implementeringen af integreret dobbeltdiagnosebehandling i Psykiatrien 

Region Sjælland. 

Resume: 

Den 1. juli 2024 opstarter Psykiatrien Region Sjælland den første fase i implementeringen af Det integrerede 

tilbud for behandling af borgere med dobbeltdiagnoser. Styregruppen for Rammeaftale Sjælland orienteres 

om status mhp. Drøftelse og evt. godkendelse om indstilling til Formandskabet for Sundhedsaftalen om 

sekretariatsressourcer til processen.   

Indstilling:  

Det indstilles:  

• At Styregruppen tager orienteringen til efterretning 

• At Styregruppen drøfter og evt. godkender indstilling til det kommunale formandskab for 

Sundhedsaftalen om sekretariatsresurser til udførelse af opgaver ifm. varetagelse af kommunale 

interesser i overflytningen af den kommunale misbrugsbehandling til Psykiatrien region Sjælland.   

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning og herunder at misbrugsbehandling flyttes fra 
kommunerne også økonomisk jf. at regionerne skal varetage dobbeltdiagnosebehandling 

• Der blev udtrykt bekymring for potentiel opgavetilgang til kommunerne uden klar finansiering 

• Der var enighed om at det er vigtigt med fokus på sammenhæng mellem opgaver og ressourcer 

• Det blev betonet at forebyggelsesperspektivet også er vigtigt 

• Der var enighed om at sammenhængen ift. Sundhedsaftalen er væsentlig og herunder blev det 
besluttet at være i dialog med de direktører som indgår i sundhedsaftaleorganiseringen 

• Konkret blev det besluttet at række ud til direktører i regi af sundhedsaftaleorganiseringen f.eks. 
Lolland (Thomas Richelieu) og Ringsted (Kasper Sonne) og  herunder adresseres også spørgsmålet 
om involvering af sundhedssekretariatet i arbejdet sammen med rammeaftalesekretariatet  

• Køge har udarbejdet et oplæg om Dobbeltdiagnosebehandling til punktet som eftersendes med 
referatet fra styregruppemødet  

 
Sagsfremstilling: 
På et Koordinationsmøde med Psykiatrien den 11. april 2024 efterlyste kommunerne et tættere 

samarbejde med Psykiatrien om implementering af Integreret dobbeltdiagnose behandling. Som opfølgning 

herpå blev aftalt et dialogmødet den 4. juni 2024 under ledelse Søren Bredkjær, vicedirektør for Psykiatrien 

Region Sjælland og Thomas de Richelieus, direktør i Lolland Kommune.   

 

På baggrund af et statusoplæg fra Psykiatrien og et oplæg fra kommunerne indgik distriktsledere fra 

Psykiatrien samt ledere af kommunale misbrugscentre og myndighedsledere på socialområdet i en dialog 

om, hvordan samarbejdet kan styrkes mellem kommunerne og Psykiatrien. Dialogerne mundede ud i en 

beslutning om:  

 

• Styrket lokalt samarbejde mellem de enkelte misbrugscentre og Psykiatriens distrikter mhp. lokale 

aftaler om fx arbejdsgange mv.  

• Et tættere samarbejde mellem Psykiatriens Sekretariat og Fælleskommunale sekretariater på hhv. 

social- og sundhedsområdet mhp. et fælles overblik over processen og i forhold til koordination af 



sager til øverst ledelsesstrategisk beslutning i fx Sundhedsklynger, Sundhedssamarbejdsudvalget 

m.fl. 

 

Siden dialogmødet har Sekretariatet for Rammeaftalen og Psykiatriens sekretariat opstartet et samarbejde 

med fokus på overblik og koordinering af opgaven. Der er imidlertid behov for at Fælleskommunalt 

Sundhedssekretariat indgår i dette arbejde, da Klynge- og regionale samarbejdsaftaler med Psykiatrien 

ligger i regi af Sundsaftalesamarbejdet - fx Aftale om Koordineret indsatsplan samt evt. aftaler om rolle, 

ansvar og opgavedeling mellem kommunerne og Psykiatrien. Aftaleindgåelse med Psykiatrien på regionalt- 

og klyngeniveau er således ikke muligt at løfte i regi af Rammeaftalen.     

 

Baggrund 
Flytning af kommunernes ansvar for misbrugsbehandling til Regioner ifm. Integreret dobbeltdiagnose 

behandling er stadfæstet i ændring af Sundhedsloven, Serviceloven, Lov om autorisation af 

sundhedspersoner og Lov om anvendelse af tvang i psykiatrien, se bilag 1.  

Psykiatrien Region Sjælland har besluttet, at integreret dobbeltdiagnose behandling til en start skal 

implementeres i de 18 almenpsykiatriske F-ACT-teams herunder bipolare og bostedsteams, i Retspsykiatrisk 

ambulatorie, de tre Psykiatriske Akutmodtagelser samt på afsnit S4 (Særlige Pladser) i Vordingborg. De 

resterende tre F-ACT Ældre teams vil på nuværende tidspunkt ikke tilbyde integreret 

dobbeltdiagnosebehandling, men der vil være mulighed for at patienterne kan få tilbud behandling i et F-

ACT-team. 

Tidsplan/overblik 

Dato/måned Mødefora/deltagere  

1.juli  Omlægning af de længerevarende pladser træder i kraft 

22. august Møde i fagligt/strategisk niveau SUH klyngen. Orientering om status på implementeringen. 

August  Nyhedsbrev fremsendes til medarbejdere i Psykiatrien og kommunale rusmiddelcentre med 
henblik om information og status på implementering af integreret dobbeltdiagnosebehandling 

September 24 Opstart af gruppe 1  

Juli 2025 Opstart af gruppe 2 

Juli 25 Opstart af gruppe 3 

  

 

Bilag:  

• Forslag om ændring af lov file:///C:/Users/lbro/Downloads/202312L00126%20(1).pdf 

  

file:///C:/Users/lbro/Downloads/202312L00126%20(1).pdf


6. Drøftelse af fremtidig organisering af Rammeaftale Sjælland   

 

Resumé 

Rammeaftale Sjælland står overfor et større udviklings- og implementeringsarbejde som følge af den 

kommende Rammeaftale 2025-2026 og politiske godkendelse af fælleskommunale principper. Som 

forberedelse til arbejdet er udarbejdet et PowerPoint-oplæg om ”Fremtidig organisering af Rammeaftale 

Sjælland”, der lægger op til drøftelse af forslag om forskellige organiseringsmodeller På mødet drøftes 

fordele og ulemper ved nuværende organisering samt ved model 3A og 3B. Formålet er en drøftelse af 

hvilken organiseringsmodel der bør tegne fremtidens samarbejde om rammeaftalen.   

Indstilling 

Det indstilles:  

• At Styregruppen for Rammeaftale Sjælland drøfter den nuværende organisering af rammeaftalen og 

de forskellige forslag samt træffer beslutning om den videre proces. 

Beslutning: 

• Styregruppen drøftede sagen og herunder de forskellige modeller (3A og 3B) samt en ny model (3C: 

med ad hoc netværksgrupper mv.) som blev foreslået på mødet samt organisering ift 

implementering og drift for både udviklingsprogram og rammeaftale. 

• Det blev fremført at myndighedslederne er centrale implementeringsagenter og herunder i dialog 

med deres respektive chefer 

• Det blev fremført at det også er væsentligt at involvere chefniveauet og herunder med opdeling i 

hhv. voksen- og børnechefer samt at det bør overvejes at udvide styregruppen med en børnechef 

• Det blev besluttet at punktet tages op igen på kommende møde og herunder med tilføjelse af den 

foreslåede model (3C) 

• Styregruppen er enige om at justere organiseringen med henblik på at implementere 

udviklingsprogram og rammeaftale. 

•  

Sagsfremstilling  

Rammeaftalens nuværende organisering er, med enkelte justeringer, tilbage fra 2011, hvor den blev formet 

til at opfylde krav i Bekendtgørelse om rammeaftaler på det specialiserede socialområde. Den seneste 

justering blev foretaget i efteråret 2023, hvor Styregruppen for Rammeaftalen blev opdelt i henholdsvis en 

drifts-styregruppe og en udviklingsgruppe og en overordnet programstyregruppe.  

Organiseringen har frem til i dag fungeret godt i forhold til den administrative understøttelse og drift af 

Rammeaftalen. De senere års udgiftsstigninger på såvel børne- og ungeområdet som voksenområdet gør 

det relevant at drøfte muligheden for en mere agil og udviklingsorienteret organisering ift. at:  

1. Styrke det fælleskommunale samarbejde horisontalt på alle organisatoriske niveauer i 

Rammeaftalen 

2. Sikre en tættere kobling mellem organiseringens ledelsesstrategiske, operationelle og faglige 

niveauer (vertikalt) 

3. Fastholde fokus på formålet og sikre fremdrift i udviklings- og implementeringsarbejdet  



4. Skabe tydelighed ift. prioritering mellem indsatser med henblik på effektiv brug af tilgængelige 

ressourcer & kompetencer 

5. Sikre robust drift i det fælleskommunale samarbejde med øje for varetagelse af kommunernes 

særinteresser i det nationale og tværsektorielle samarbejde. 

Til sagen er vedlagt oplæg til drøftelsen af den fremtidige organisering af samarbejdet om Rammeaftalen, 

som gennemgås på mødet. Formandskabet indleder punktet  

 

Bilag:  

• Powerpointoplæg om fremtidig organisering af RS17  

• Notat om fremtidens organisering af rammeaftale Sjælland  

  



7.Unge hjerner II  

Resume: 
På styregruppemøde 6/1-2023 besluttede styregruppen at støtte projekt unge-hjerner – cafetilbud for unge 
med erhvervet hjerneskade som forsøg i 2023 og på styregruppemøde 5/1-2024 bakkede styregruppen om 
om projektgruppens forslag ift. at undersøge mulighederne for et tilbud i den sydlige del af regionen. 
På mødet giver projektgruppen en status på projektet med mulighed for spørgsmål og drøftelse,  
 
Indstilling: 
Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning med efterfølgende mulighed for spørgsmål , 
input og drøftelse 

 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning og bakkede op om projektgruppens arbejde med 
tilbud i den sydlige del af regionen samt udtrykte forståelse for behov for tilbud i den nordlige del. 

• Der var enighed om at det er vigtigt at der informeres bredt om tilbuddet og projektgruppen, 
Slagelse og sekretariatet udarbejder beslutningsoplæg til næste styregruppemøde ift. info-strategi. 

•  
 
Sagsfremstilling: 
Unge hjerner er et netværk for unge (16-35 år) med erhvervet hjerneskade som er en kombination af 
socialt samvær, erfaringsudveksling og undervisning. Netværket startede i 2016, er forankret i 
Hjerneskadeforeningen og har ca. 240 unge på landsplan (som mødes ugentligt hhv. fysisk og på Zoom), 
med netværk i København og Odense samt i Slagelse som forsøg i 2023 (fysisk i ulige uger).Efterfølgende er 
etableret et tilsvarende tilbud i Ringsted (i privat regi af Ringstedhave). På styregruppemøde 5/1 bakkede 
styregruppen om projektgruppens forslag om nedsættelse af en arbejdsgruppe med 
hjerneskadekoordinatorer fra Lolland, Guldborgsund, Stevns og Vordingborg samt repræsentant fra 
Hjerneskadeforeningen til at undersøge mulighederne for et tilbud i den sydlige del af regionen. 
 
Følgende korte status fra projektgruppen:  

Arbejdet med at få Unge Hjerner til at være en fast del af RS17’s tilbud har foregået siden nytår. 

projektgruppens Vores anbefalinger ved afslutningen af tilbuddet i Slagelse var, at der skulle være et fysisk 

tilbud i den øvre og nedre del af regionen. Det er lykkedes at få etableret et tilbud under CHR i 

Guldborgsund. Tilbuddet forventes at starte op i det tidlige efterår, den endelig dato og program er ved at 

blive fastsat. Det er på nuværende tidspunkt ikke til at sige noget om hvor besøgt tilbuddet vil være, men 

statistisk set er der ca. 1500 unge mellem 15-30 år der får en erhvervet hjerneskade, så selvom de ikke 

nødvendigvis bliver set i de kommunale systemer, så er de derude. Den store opgave bliver derfor også, at få 

skabt en opmærksomhed på tilbuddet og den opmærksomhed skal gerne komme fra alle lag for at lykkes 

med tilbuddet. Da der er lange afstande i regionen, anbefales fortsat at få et tilbud i den nordlige del.  

Stine Harbech, Unge- og udviklingschef i Hjerneskadeforeningen deltager under punktet 

  



8.Socialtilsyn Østs årsrapport 2023  

Resume:  

Følgende sagsfremstilling og årsrapport er modtaget medio maj 2024 fra Socialtilsyn Øst og er grundet 

styregruppens mødekalender ikke behandlet på styregruppemøde primo maj,men har alene været i 

mailhøring i styregruppen inden behandling i K17 og KKR. Sagen behandles derfor på dette 

styregruppemøde med deltagelse af tilsynschef Rasmus Johnsen. Jf. rammeaftalebekendtgørelsen skal 

konklusioner og overvejelser fra socialtilsynets seneste årsrapporter indgå i rammeaftalen 

Indstilling 

Det indstilles:  

• At Styregruppen for rammeaftale sjælland tager orientering til efterretning og drøfter de fremsatte 

anbefalinger i forhold til kommende års rammeaftale 

 

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning. 

• Ift. mangel/nedgang i plejefamilier (og rekruttering af plejefamilier) indgår dette som en del af 
rammeaftalen under fokusområdet om børn og unges (mis)trivsel. 
 

Beskrivelse af sagen 

Socialtilsynet udarbejder en årsrapport om tilbuddenes kvalitet, som skal sendes til sekretariatet for 

rammeaftalen og socialstyrelsen senest den 1. juli året efter det kalenderår rapporten vedrører. 

Årsrapporten beskriver Socialtilsyn Østs erfaringer med tilbuddenes og plejefamiliernes faglige og 

organisatoriske kvalitet på udvalgte fokuspunkter. Socialtilsynets kvantitative virke beskrives ligeledes. 

Rapportens konklusioner skal indgå i drøftelserne om den rammeaftale på det specialiserede sociale 

område og det almene ældreboligområde, som indgås mellem kommunalbestyrelserne i regionen og 

regionsrådet.  

Sagsfremstilling 

Socialtilsyn Øst aflagde i 2023 i alt 1.1880 tilsynsbesøg hos de 358 sociale tilbud og 1.022 plejefamilier, som 

Socialtilsyn Øst havde i 2023-opgaveporteføljen. Alle plejefamilier, tilbud og afdelinger har minimum fået et 

besøg som foreskrives i lov om socialtilsyn. 

I 2023 havde socialtilsynet særligt fokus på at undersøge den gennemsnitlige kvalitet i kvalitetsmodellens 

syv temaer samt en kvalitativ gennemgang af kvaliteten baseret på tilsynskonsulenternes erfaringer og 

vurderinger. Derudover har der været fokus på de sikrede institutioner, udvikling i plejefamilier godkendt i 

2020 og 2021, fra barn til voksen – opfølgning på årsrapporten 2019 samt præsentation af en ny indikator i 

kvalitetsmodellen.   

 

Derudover har Socialtilsyn Øst blandt andet truffet følgende antal afgørelser, ansøgninger og modtaget 

magtanvendelser mm.: 

• Ny-godkendt 43 plejefamilier og 4 sociale tilbud  

• Truffet 11 afgørelser med vilkår, der indeholdt 14 vilkår  

• Truffet 6 afgørelser om påbud, der indeholdt 10 påbud 



• Truffet 3 afgørelser om skærpet tilsyn, der indeholdt 4 påbud 

• Truffet 9 afgørelser om tilbagekaldelse af godkendelsen – 3 på tilbudsområdet og 6 på 

plejefamilieområdet 

• Modtaget 285 ansøgninger vedrørende væsentlige ændringer – 89 på tilbudsområdet og 196 på 

plejefamilieområdet  

• Modtaget 142 anmodninger om aktindsigt, disse er behandlet efter henholdsvis 

forvaltningslovens1- og offentlighedslovens2 regler 

• Modtaget og behandlet 466 henvendelser om bekymrende forhold – whistleblow-ordningen.  

• Modtaget 3244 magtanvendelsesindberetninger på børne- og ungeområdet, heraf 1441 fra de 

sikrede institutioner. Samt 1875 magtanvendelsesindberetninger på voksenområdet. 

 

Den samlede aktivitet i forbindelse med at drive et socialtilsyn blev i 2023 udført af 64 medarbejdere – 

49 tilsynskonsulenter, 11 stabsmedarbejdere og 4 ledere. 

Pr. 31. december 2023 var der i de plejefamilier, vi har tilsynsforpligtelsen med 2.979 godkendte 

pladser. Det er et fald på 2,4 % i forhold til 2022.  

Det samlede antal ledige pladser på plejefamilieområdet i 2023 er sammenlignet med 2022 faldet med 

31.  

Den samlede vurdering er, at ønsket fra regeringens side om et kvalitetsløft på det specialiserede 

socialområde, er i en fortsat positiv udvikling, og at samarbejdsrelationerne mellem socialtilsynet, 

tilbuddene og kommunerne styrkes blandt andet ved kontinuerlig dialog.  

 

Mere specifikt kan det konkluderes: 

• At de sociale tilbud og plejefamilierne vedrørende de udvalgte fokuspunkter har en generel høj 

kvalitet. 

• At antallet af godkendte plejefamilier i 2023 har været faldende. 

• At antallet af ansøgninger er faldet i 2023, hvilket har konsekvenser for antallet af plejefamilier, 

som kommunerne har til rådighed.  

• At antallet af modtagne magtanvendelsesindberetninger er steget meget, hvilket bunder i tilsyn 

med vores specialistfunktion (De sikrede institutioner). 

• At de sociale tilbuds og plejefamiliernes kvalitet i forhold til at understøtte børnenes og de unges 

skolegang, uddannelse og eventuel beskæftigelse er høj, og at der arbejdes helhedsorienteret for at 

sikre, at individuelle mål opnås. 

• At de sociale tilbud og plejefamilierne har fokus på at støtte børnene og de unge i at udvikle størst 

mulig selvstændighed i mange af hverdagens aktiviteter, dog altid under hensyntagen til 

individuelle sårbarheder og dagsform.  

• At plejefamilierne i almen, forstærket og specialiseret typologi i vid udstrækning formår at sikre 

udvikling og trivsel for plejebørn med et støttebehov svarende til typologien. 

• At de sikrede institutioner generelt har udarbejdet obligatoriske husordener i overensstemmelse 

med regelgrundlaget, men at der ses en væsentlig forskel i formidling af husordenen - både i den 

direkte orientering til de unge samt i design, sprogbrug og omfang af skriftlighed. 

• At der er forskel i kvaliteten i specialistfunktionens tilbud i sammenligning med øvrige sociale 

tilbud. Socialtilsyn øst kan her fremhæve temaet kompetencer, hvor vi vurderer i hvilken grad 

 
1 LBK nr. 433 af 22/04/2014 
2 LBK nr. 145 af 24/02/2020 



tilbuddenes medarbejdere besidder relevante kompetencer i forhold til målgruppens behov og 

tilbuddets metoder. 

• At der har været et godt samarbejde med de sikrede institutioner og det er fagligt meningsfuldt at 

samle tilsynsopgaven på et så kompliceret område hos ét tilsyn.  

 

På baggrund af det vi har set i 2023, kan vi anbefale: 

• At kommunernes fokus på at rekruttere plejefamilier fastholdes og udbygges, så der kan godkendes 

flere plejefamilier til anbringelse for børn og unge. 

• At der er opmærksomhed på og bevidsthed om den enkelte plejefamilies ressourcer og 

begrænsninger inden for typologien og at anbringende kommune løbende og i forbindelse med 

visitation indgår i dialog med plejefamilierne om rækkevidden af deres godkendelse. 

• At sociale tilbud, plejefamilier og anbringende kommuner i fællesskab har opmærksomhed på, at 

der indgår specifikke mål vedrørende uddannelse og beskæftigelse i handleplanerne, således, at 

der sikres et fortsat fokus børn og unges skolegang og uddannelse. 

• At kommunerne har opmærksomhed på sociale tilbuds og plejefamiliers oplevelse af kvaliteten af 

sagsbehandlingen og samarbejdet i forbindelse med, at den anbragte unge nærmer sig de 18 år. 

• At afklaringsprocessen i forbindelse med at en ung fylder 18 år startes tidligere, da den ofte giver 

anledning til utryghed hos den unge. 

•  

Rasmus Johnsen, Tilsynschef Socialtilsyn Øst deltager under punktet 

 

Bilag:  

• Årsrapport socialtilsyn øst 2023 

 

  



9. Korte orienteringspunkter  

Resume: Korte orienteringer til Styregruppen. Der vil på mødet blive givet en orientering. 
 
Indstilling: Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 
 
Beslutning:  

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• Det blev betonet at det er vigtigt at vi anvender de eksisterende nationale standardkontrakter 
 
Sagsfremstilling: Der er følgende punkter til orientering: 
 
Webinar om det psykologiske aspekt i neurorehabilitering  
Hjerneskaderehabiliteringsgruppen med 4 fagprofessionelle på hjerneskadeområdet har fra 2018 og frem 
gennemført 4 faglige workshops og webinarer (målrettet fagprofessionelle der arbejder med området) i 
med ca. 100 deltagere ved hvert arrangement. Gruppen vurderer (bakket op af netværksgruppen Voksne 
handicappede) at det fortsat er relevant med videndeling indenfor hjerneskaderehabiletering og har derfor 
arrangeret et webinar om det psykologiske aspekt i neurorehabilitering 23/9. 
Bilag: Invitation til webinar om det psykologiske aspekt i neurorehabilitering ,(23.09.24 kl. 9.00-11.00 
 
Nationale standardkontrakter 
I foråret 2021 og i efteråret 2023 er nationale standardkontrakter på hhv. voksenområdet og 
børneområdet offentliggjort. De udarbejdet i en tværregional arbejdsgruppe med kommunerne og KL  
Sjælland har haft egne standardkontrakter siden 2014  som  hhv. i 2021 og i 2023 er afløst af de nationale 
standardkontrakter. Det er anbefalingen at de nationale standardkontrakter anvendes af alle kommuner 
både på køber og sælgerside. Kommunerne i Sjælland anvender generelt kontrakterne. Der planlægges 
implementeringstiltag efterår 2024 og herunder afholder Rammeaftale Hovedstaden temamøde om 
kontraktforhandling på det specialiserede socialområde 19/9. 
Bilag: Invitation til temamøde om kontraktforhandling på det specialiserede socialområde, 19/9, 10-14 
 
Nyt fra K17 og KKR:  
Bilag:  

• Referat fra møde 31/5 i K17  

• Referat fra møde i KKR 19/6-2024:  
https://www.kl.dk/media/z2voge45/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-19-juni-
2024.pdf?format=noformat 

 
Mødekalender 2024:  

Møder i Styregruppen Møder i K17 Møder i KKR 

9/8 23/8 3/9 

11/10 22/10 19/11 

 
  

https://www.kl.dk/media/z2voge45/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-19-juni-2024.pdf?format=noformat
https://www.kl.dk/media/z2voge45/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-19-juni-2024.pdf?format=noformat


10.Evt.  
 
Indstilling 
Det indstilles, at punkter til eventuelt drøftes. 
 

  



11. Næste møde  
 

Resume 

Næste møde i Styregruppen er planlagt til den 11. oktober  

 

Foreløbige punkter til dagsordenen:  

Rammeaftale 2025-2026 og afrapportering på den centrale udmelding om domfældte udviklingshæmmede, 

hvor begge sager skal videre til K17, KKR og kommunerne 

 

Indstilling 

Styregruppens næste møde afholdes som planlagt den 11/10-2024 kl. 9-12 


